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Inleiding

et gebied rondom Fort Asperen ligt momenteel vol op in de
belangstelling. Zo is het gebied een toeristische trekpleister,
vooral voor wandelaars, fietsers en kunstliefhebbers. Het maakt
deel uit van het gebiedsontwikkelingsproject 'Lingekwartier'. 

Dit is een samenwerkingsverband tussen
Staatsbosbeheer, de provincie Gelderland,
de gemeenten Lingewaal en Geldermalsen,
het waterschap Rivierenland, het project-
bureau Nieuwe Hollandse Waterlinie (NHW)
en de Stichting Fort Asperen. De partijen
willen komen tot een gedragen gebiedsont-
wikkeling van het gebied rondom het fort
Asperen. 

In 2005 is het Europese Interreg IIIc project
'Cultured' gestart vanuit de Universiteit van
Gent. De doelstelling van Cultured is kennis
uitwisselen tussen veertien Europese part-
ners over de wijze waarop cultureel erfgoed

een rol kan spelen bij regionale ontwikkeling. Alterra is één van de part-
ners en heeft, in overleg met projectbureau NHW, het Lingekwartier als
voorbeeldproject ingebracht. 

Eén van de uitgangspunten van het Cultured project is dat succesvolle
ontwikkelingen in een gebied alleen plaats kunnen vinden wanneer er
sprake is van innoverende ideeën. Dit kunnen innovaties zijn op sociaal,
cultureel of fysiek vlak. Vernieuwende ideeën bieden echter geen garantie
voor succes. Zo zal het idee goed moeten aansluiten bij de identiteit van
het gebied, om op deze wijze te zorgen voor een duurzame verankering.
Wanneer we dit uitgangspunt vertalen naar het Lingekwartier, zullen de
beoogde ontwikkelingen dus moeten aansluiten bij de identiteit van het
gebied rondom Fort Asperen. Hierbij komen direct enkele vragen naar
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boven als: 'wat is die identiteit van Asperen?' en 'door wie wordt deze dan
bepaald?'. Zijn dit de tastbare fysieke zaken zoals de ontstaansgeschiede-
nis, geologie, bodemgesteldheid of natuurwaarden? Of zijn het ook cultu-
rele en sociale aspecten die een rol spelen? Om hier een beter beeld van
te krijgen  hebben Titus Weijschedé en John Mulder gesprekken gevoerd
met verschillende bewoners, oud-militairen, boeren en bestuurders. Het
zijn juist de bewoners die met behulp van hun gebiedskennis, verhalen en
anekdotes meer inzicht kunnen geven in de wijze waarop het gebied tot
op heden heeft gefunctioneerd. Vervolgens kan deze kennis richting
geven aan duurzame ontwikkelingen in het Lingekwartier.

Op zoek naar de identiteit van Asperen Inleiding
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Gebiedsbeschrijving en methode

et gebied rondom Asperen heeft in het kader van het gebiedsont-
wikkelingsproject de naam Lingekwartier gekregen. Het gebied
bevindt zich op de kruising van twee verschillende cultuurhistori-
sche eenheden: het oost-west lopende stroomgebied van de

Linge en de noord-zuid gerichte Nieuwe
Hollandse Waterlinie. Het ligt in de provincie
Gelderland en in twee gemeenten:
Geldermalsen en Lingewaal. Op de stroom-
ruggen van de Linge liggen middeleeuwse
nederzettingen zoals Rhenoy, Acquoy en
Asperen op de noordelijke oever; Rumpt en
Gellicum op de zuidelijke oever. Asperen
wordt in 893 voor het eerst genoemd en
kreeg in 1313 stadsrechten. Delen van de
stadsgracht en -wal van Asperen zijn nog
aanwezig. De bandijken markeren de smalle
uiterwaarden langs de Linge, die veelal als
natuurgebied fungeren. 
Fort Asperen, Fort Nieuwe Steeg, de waai-
ersluis in de Linge en de Nieuwe Zuider
Lingedijk zijn in negentiende eeuw aange-
legd als onderdeel van de NHW. Fort
Asperen bevindt zich op de noordoever van
de Linge; Fort Nieuwe Steeg op de zuidoe-
ver. De Nieuwe Zuider Lingedijk bescherm-
de Asperen en Heukelum tegen overstro-
mingswater vanuit het oosten. 

In het huidige landschap vinden we op de
stroomruggen een onregelmatig, blokvor-
mig verkavelingspatroon, waar akker- en
weidebouw, en fruitteelt plaatsvindt. In de
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kommen is een strokenverkaveling aanwezig met overwegend weidebouw.
Ten westen van het monumentale stadje Asperen is in de jaren negentig
van de vorige eeuw een nieuwbouwwijkje aangelegd; in het noorden tus-
sen de Oude Zuider Lingedijk en de Linge bevindt zich een bedrijventerrein. 

Methode
De interviews vonden plaats in de periode tussen mei en september 2006
plaats. Omdat de Stichting Fort Asperen al jaren bezig is met de exploita-
tie van Fort Asperen, hebben wij als eerste de projectcoördinator, Loes
Hartzema ondervraagd. Zij bracht ons op het spoor van mensen, die voor
een interview in aanmerking kwamen. De oorspronkelijke opzet was om
mensen uit verschillende 'kennisvelden' te interviewen: bestuurders, inwo-
ners en ondernemers. We hebben veertien mensen gesproken, die op één
of andere wijze met de streek rond Asperen te maken hebben of hebben
gehad. Dat zijn:      
- twee agragriërs: Eef Story en Henk Klijn;
- twee bewoners uit Asperen: Trudy Zwart en Ton Kleijn;
- twee medewerkers van de Stichting Fort Asperen: Loes Hartzema en 

Joke Schuller;
- twee militairen die in 1939 in Asperen gemobiliseerd waren: Gerard 

Soeters en mevr. Guda Berghuijs (weduwe van generaal Berghuijs);
- twee ondernemers: Ruud Boltong en Bart Bennis;
- twee vertegenwoordigers van een historische vereniging: Dirk van 

Weenen en Jos den Hartog;
- twee wethouders: Griedo Bel (gemeente Lingewaal) en Arie van Doorn 

(gemeente Geldermalsen). 

De meeste interviews hebben we bij de mensen thuis afgenomen (al dan
niet met behulp van een voicerecorder). Beide wethouders en de mede-
werkers van de Stichting Fort Asperen hebben we gesproken in de
gemeentehuizen van Lingewaal respectievelijk Geldermalsen.

Op zoek naar de identiteit van Asperen Gebiedsbeschrijving en methode
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Interviews
Guda Berghuijs

ijdens de mobilisatie was generaal Berghuijs (toen
nog luitenant) gelegerd in Asperen. Hij was comman-
dant bij het regiment Grenadiers. Berghuijs overleed
op 19 april 2003. Ton Kleijn (zie blz. 19) die

Berghuijs persoonlijk heeft gekend, zette ons op het spoor
van mevr. Berghuijs. Zij woont in Buren en was bereid om
ons te ontvangen. Wij hebben haar diverse keren bezocht.
Door haar boeiende verteltrand, de foto-albums en talloze
oude brieven en briefkaarten groeide allengs ons beeld over
het leven van haar man. Na zijn pensioen hield Berghuijs een
enkele keer lezingen over zijn belevenissen in Asperen. Mevr.
Berghuijs gaf ons toestemming om de lezing met dia's inte-
graal op te nemen in dit verslag (zie bijgevoegde CD). Hieruit
citeren we de belangrijkste gedeelten1.      

"Het is een voorrecht om in Uw midden mijn ervaringen uit de periode
'39/'40 te mogen vertellen. Het kan echter niet veel meer zijn dan wat
persoonlijke herinneringen, aangevuld en enigszins in een kader geplaatst
van algemene informatie. Hierbij dient men zich wel te realiseren dat het
je inleven in die tijd met zo geheel verschillende omstandigheden en nor-
men niet eenvoudig is. Wie echter voor zichzelf tot een oordeel wil komen
dient echter van de toenmalige normen en opvattingen uit te gaan."

"Zelf werd ik op 15 juli 1939 van mijn garnizoen Amersfoort overgeplaatst
naar Den Haag, en geplaatst bij het regiment Grenadiers in het kamp
Waalsdorp. Dat heette een eervolle plaatsing, doch in de praktijk viel dat
tegen."

"Ik kreeg de kans om meerdaagse oefeningen te plannen en daarmee het
kamp Waalsdorp te ontvluchten. Op deze wijze had ik op 22 augustus een

T

1) Alle afbeeldingen in dit interview zijn afkomstig van mevr. Berghuijs
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tweedaagse marsoefening georganiseerd in het Zuid-Hollandse polderland
van 30 km per dag. Het was prachtig zomerweer maar bijna te warm om
met de zware bepakking te marcheren. Vandaar dat ik besloot de tweede
dag 23 augustus erg vroeg op stap te gaan om zodoende vòòr de hete
middag terug te zijn in kamp Waalsdorp. We waren omstreeks half tien al

dik over de helft van de te lopen afstand, toen
de motorordonnans ons vond en mij meedeel-
de dat we langs de kortste route onmiddellijk
naar huis moesten komen, want opnieuw was
telegram 'A' ('waarschuwing voor algemene
mobilisatie') uit gekomen."

Uit telegram 'B' ('opkomst algemene mobili-
satie') bleek, dat Berghuijs naar Woudrichem
moest vertrekken om het 23e Regiment
Infanterie te mobiliseren.

"Toen 's middags het opkomsttelegram uit-
kwam met de oproep voor de lichtingen
1923 t/m 1939 waren alle voorbereidin-
gen gereed en konden we de opkomende
militairen opvangen en over de streek
onderbrengen en kon de volgende dag
ook het materieel uit de mob. magazijnen
naar de onderdelen worden gebracht." 
"Nadat de opkomst voltooid was kwam
spoedig het telegram 'C' uit, waarop con-
centratie op de oorlog-opstellingen
plaats vond. Dat betekende voor ons
bataljon stelling nemen in het vak
Leerdam van het oostfront vesting

Holland. Mijn compagnie zou terecht
komen op het  fort Asperen."

"Het betekende voor het III Bataljon
van 23 R.I., dat men van Oudendijk/ Woudrichem te voet naar

Asperen/Leerdam moest marcheren. Dat was geen geringe opgave. Men

Op zoek naar de identiteit van Asperen Interview Guda Berghuijs
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had immers te maken met zo uit
het burgerleven komende ongetrain-
de mannen van rond de dertig jaar,
gekleed in dikwijls veel te krappe
uniformen met hoge kraag en van
onmogelijk dikke en zware stof en
dat bij temperaturen van 25 - 30 gra-
den! Persoonlijk zou het mij - goed
getraind zijnde - niet zo veel gedaan
hebben. Alleen ik mocht niet lopen,
maar werd als zijnde de enige
beroepsofficier (op de BC na) van het
bataljon toegevoegd als manusje van
alles aan de heren kwartiermakers. Het
bleek tevens de functie van kop van Jut
in te houden. Alles wat er fout georgani-
seerd was of fout ging werd in soms
grove bewoordingen over mijn hoofd uit-
gestrooid. Zo was er bijvoorbeeld al lang
vòòr de mobilisatie kwartier gereser-
veerd voor één van de compagnieën in

een kleuterschool, die dus
vol stond met kleuter-
schoolbankjes. Leger
daar maar eens 125 vol-
wassenen in! Laat in de
middag kwam ook mijn
compagnie bezweet en
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bekaf aan op fort Asperen. Daar was inderdaad stroo aangekomen voor
de legering. Maar wat was het geval. Het hele fort lag, op de gangen na,
vol artilleriemunitie. En de verlichting moest gebeuren met kaarslantaarns.
Kwartiermaken in Asperen mocht niet, want het was gebied van het
nevenbataljon en mocht door ons niet worden gebruikt. Vrijwel de gehele

compagnie heeft met het oog op brand en
explosiegevaar die nacht buiten doorge-
bracht."

"Toen ik die middag om een uur of zeven
aanvullende instructies in verband met de
diverse gerezen moeilijkheden ging vragen
bij de chef-kwartiermaker kon ik deze in
geen velden of wegen vinden totdat ik ein-
delijk enige uniformen ontdekte in "Lucullus"
te Leerdam. Daar had men zich goed geïn-
stalleerd en deed men zich te goed aan
onvervalste drankjes. Toen heb ik mij voor
het eerst in mijn carrière zeer ondisciplinair
uitgedrukt en gedragen."

"Het was voortdurend de grote zorg voor
de kapitein van Deth de mannen aan het
werk, d.w.z. bezig te houden. Ook dat
kwam voort uit zijn ervaring tijdens de
mobilisatie '14-'18. Toen was er ontevre-
denheid uitlopend op opstandjes vanwege
het gebrek aan bezigheden voor de solda-
ten. Daardoor verzon van Deth allerlei taak-
jes en kleine werkzaamheden (en o.a. veel-
vuldig naar de badinrichting marcheren) om
de mannen bezig te houden en liet hij het
werk aan de oorlogsopstellingen liggen ten-

einde dat achter de hand te hebben als er niets anders meer te doen viel.
Hij was namelijk vast overtuigd dat er geen oorlog zou komen en het pre-
cies zo zou gaan als de vorige mobilisatie."
"Ik kwam snel mijn bed uit en zag inderdaad een grote vloot vliegtuigen
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heel laag overkomen. Het was mij direct duidelijk dat dit voor Nederland
bestemd was. Over mijn pyjama heen trok ik snel mijn uniform aan, pakte
mijn fiets en racete naar het fort. Daar aangekomen sloeg ik met de fort-
bel alarm, gaf opdracht de Schwarzlose zware mitrailleur op de luchtdoel-
affuit op het fort in stelling te brengen. Zelf begaf ik mij ook naar boven

en begon zodra de mitrailleur in stelling
stond daarmee vuur af te geven op de zeer
laag over komende Junker transportvliegtui-
gen." 

"Op 12 mei werd er Nederlands luchtaf-
weergeschut geplaatst op de dijk tussen
Leerdam en Asperen. In mijn stellinggebied
kwam ook een batterij  luchtdoelmitrailleurs
te staan. Naar ik meen van het merk
Spandau. Er stond op: " Berlin 1916".
Kennelijk waren deze mitrailleurs oorspron-
kelijk afkomstig van de in 1918 in
Nederland ontwapende Duitse troepen. Nu
konden ze hun nut tegen de Moffen bewij-
zen. 
Verder bleef het wachten op de dingen die
zouden komen. Het radiobericht van de
Nederlandse capitulatie kwam als een enor-
me niet te beschrijven schok. Voor mij en
mijn mannen althans was het een bijna niet
te verwerken iets. Er was bij het begin van
de oorlog opdracht gegeven geen berich-
ten over overgave via de radioberichtge-
ving te geloven. Er konden immers partij-
gangers (vijfde colonne mensen) zich
meester hebben gemaakt van de zenders.
Dus was voor mij dit radiobericht, zolang

er langs de commandolijn geen bevestiging kwam, niet waar. De comman-
dant van de sinds 12 mei in mijn stellinggebied op de dijk naar Leerdam
staande batterij luchtdoelmitrailleurs wilde echter zijn mitrailleurs uit stel-
ling halen. Zijn soldaten voelden daar niets voor en gaven hun ongenoe-
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gen aan mij door. Ik werd kwaad op de betreffende (in mijn ogen labiele
1e Luitenant) commandant en nam vervolgens het commando over de
batterij zelf op mij. Uiteraard tot grote tevredenheid van de luchtdoelartil-
leristen. Een uurtje later kwam er een Duitse jager laag over scheren. Op
mijn commando werd deze onder vuur genomen met het gevolg dat hij
een eind verder in de inundatie dook. Pas laat in de avond van de 14e
mei kwam eindelijk ook via de commandolijn het bericht van de capitulatie
en het bevel de strijd te staken door."

Op zoek naar de identiteit van Asperen Interview Guda Berghuijs
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Gerard Soeters 

erard Soeters, geboren in 1915, is opgegroeid in
Hoorn, Vlissingen, Bovenkarspel en bezocht in
Gouda de HBS. Tussen zijn schriftelijk en mondeling
eindexamen stierf, volkomen onverwacht, zijn vader.

Zijn moeder bleef met vier kinderen zonder pensioen achter.
Zij had in het grote huis in Gouda al enkele jaren een kamer
ingericht waar zij werk van kunstenaars verkocht, die het in
die tijd van recessie zeer moeilijk hadden. Zo had zij één van
de eerste galeries van Nederland.

Soeters zou dokter moeten worden, maar daarvoor ontbra-
ken de middelen. Zakelijke relaties van zijn moeder probeer-
den hem te helpen door hem een baan als vertegenwoordiger
van kunst- en kunstnijverheid aan te bieden. Daarvoor bleek
hij ongeschikt en is vervroegd in militaire dienst gegaan.

In Kampen volgde Soeters de officiersopleiding bij de afdeling zware
mitrailleurs. Daarna zond zijn moeder hem naar het psychotechnisch labo-
ratorium van de universiteit van Utrecht. De hoogleraar kwam tot de con-
clusie dat hij geneeskunde moest studeren. Hij nam hem aan als student-
assistent waardoor hij vrijstelling kreeg van het betalen van collegegeld. In
deze functie werkte Soeters mee aan psychologisch- en psychotechnisch
onderzoek.

Mobilisatie
In 1939 werd hij gemobiliseerd en gelegerd in een barak even buiten
Leerdam. Inmiddels was hij bevorderd tot luitenant bij het Regiment
Grenadiers. Zijn chef was ingekwartierd in Asperen. De forten in dat deel
van de Waterlinie werden pas bemand op de dag dat het Duitse leger ons
land binnenviel. Soeters kwam terecht in het fort Nieuwe Steeg dat in het
geïnundeerde land lag. Hij vorderde een motorboot zodat het fort bereik-
baar bleef. 

Op zoek naar de identiteit van Asperen Interview Gerard Soeters

17

G

Inhoud Asperen Ned. Drukker 27.3.7.qxp  27-03-2007  11:18  Pagina 17



Oorlog
Soeters ondervond dat ons leger slecht was voorbereid op het voeren
van oorlog. Uit zuinigheidsoverwegingen werd tijdens herhalingsoefenin-
gen zelden geschoten. In de mobilisatieperiode werd zelfs niet 'met
scherp' geoefend. “We waren daardoor tijdens de Duitse inval slecht voor-
bereid en werden in het diepe gegooid”.
"In mijn groep zaten verscheidene Amsterdammers. Zij konden zich slecht

schikken in de militaire discipline. Vaak
kwamen ze niet of veel te laat van verlof
terug. Maar toen de oorlog uitbrak waren
het fantastische mannen. We schoten met
onze zware mitrailleurs op de Duitse vlieg-
tuigen. Dat was voor het eerst omdat we
de speciale affuiten daarvoor nog niet had-
den gezien, laat staan hadden gebruikt.
Misschien hebben we toen 'per ongeluk'
een Duitse jager geraakt. Deze maakte
zich los uit de formatie en maakte schie-
tend een duikvlucht op ons. Wonder boven
wonder zonder ons te raken. Om ons heen
spatte de grond omhoog. Onze
Amsterdamse schutter riep verbaasd uit:
"Verrek, hij schiet terug!" 

Toekomst
"Ik denk dat het goed is om de Waterlinie als geheel in stand te houden.
Al was het alleen maar om de toekomstige generaties iets bij te brengen
over de oorlog. De Waterlinie vertelt het verhaal van hoe hun voorvaderen
dachten zich te kunnen beschermen tegen vijandelijke invallen. Ook kun-
nen de forten worden ingericht als musea of congrescentra."

Op zoek naar de identiteit van Asperen Interview Gerard Soeters
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Ton Kleijn 

on Kleijn is geboren in 1941 in Asperen en volgde
daar de lagere school. Hij bezocht de HBS in
Gorinchem. Zijn vader had een autobedrijf aan de
Voorstraat in Asperen. Na zijn overlijden in 1966

zette Ton het garagebedrijf voort. Al snel groeide het uit zijn
jasje. Hij verplaatste het naar Vuren en maakte van ‘Kleijn
Trucks’ een toonaangevend vrachtwagenbedrijf. Sinds 1990
heeft hij zich door een ’management buy-out’ stapsgewijs uit
het bedrijf teruggetrokken. Kleijn woont met zijn vrouw aan de
Waterpoort in het oude café. Het interieur hebben zij inclusief
het biljart, vrijwel geheel in tact gelaten. De herinneringen aan
de bewoners, schippers, militairen etc., die hier een neutje
pakten, houden zij op die manier levendig.

Mobilisatie
Zijn vader was voor de oorlog wethouder van Asperen. Hij had tijdens de
mobilisatie een goede relatie met onze soldaten en moest niets van de
Duitsers hebben. De garage is gevorderd door de militairen, eerst door
de Hollandse troepen (die er netjes voor betaalden) en later door de
Duitsers (die er niet voor betaalden). In de periode dat Fort Asperen was
bemand, zat slechts één derde van de troepen op het fort; tweederde ver-
bleef elders vanwege de grote vochtigheid. Een deel van die manschap-
pen sliep in de garage van zijn vader. Op 5 december 1939 vierden ze op
Fort Asperen Sinterklaas, waarvan Kleijn nog een foto bezit met daarop
o.a. luitenant Berghuijs en Soeters. 

Fort Asperen
In zijn jeugd heeft Kleijn veel rondom Fort Asperen gespeeld. "Je kon er
absoluut niet op komen, maar spannend was het wel". Zo heeft hij en zijn
vrienden veel geroeid en gezwommen in de Linge. "We doken dan van de
fortsluis af en werden vaak door de fortwachter weggejaagd". Na de oor-
log werd het fort gebruikt voor de opslag van munitie. Er gingen geruch-
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ten dat er zelfs kernwapens waren opgeslagen in het fort. Daarna kwam
er een oefenplaats voor de B.B. (Bescherming Burgerbevolking). Die
moest in de tijd van de koude oorlog voorlichting geven aan de bevolking
in het geval van een aanval met kern- of biologische wapens. "Alle goede
bedoelingen ten spijt: er is naast de voorlichtingsfunctie nooit sprake
geweest om het fort bij een eventuele kernaanval te gebruiken als schuil-
plaats voor de bevolking van Asperen."

De nieuwkomers Cleveringa en Stakenburg kwamen op het idee om cultu-
rele evenementen in en rond het fort te organiseren zoals kunstmanifesta-
ties en toneelvoorstellingen in de openlucht. De bevolking van Asperen
was hierover in het begin sceptisch, later draaiden ze bij. In de winter
gebeurde niets op het fort vanwege de vleermuizen (winterslaap). "Op een
gegeven moment organiseerde Cleveringa een kunsttentoonstelling rond
het fort en op de dijk. Overal stonden kunstwerken in het landschap.
Kinderen hebben bij wijze van grap tussen de kunstwerken zelf ook voor-
werpen neergezet. De bezoekers bleven daar even gefascineerd naar kij-
ken als naar de kunstwerken!" 

Toekomst
De infrastructuur bij Fort Asperen laat grote manifestaties met veel
publiek niet toe. Er is te weinig parkeergelegenheid. Kleijn pleit voor het
behoud en het herstel van het fort, dat erg verwaarloosd is, en voor rust
en ruimte. Hij is niet tegen nieuwe ontwikkelingen, maar ze moeten wel
passen binnen de kleinschaligheid en de rust van deze unieke plek. Met
andere woorden: de plannen moeten worden afgestemd op de logistieke
mogelijkheden. Kleijn denkt dat het toerisme de restauratie van het fort
niet kan bekostigen. 

Verder vindt hij de huidige activiteiten van de Taveerne te grootschalig.
Het houden van feesten en partijen vindt hij ongewenst, zeker als ze
geluidsoverlast veroorzaken. De verkeersoverlast kan gedeeltelijk worden
opgelost door gebruik te maken van de ruimte op Fort Nieuwe Steeg. Hij
ziet een structurele oplossing in het verplaatsen van grootschalige activi-
teiten naar het Fort Vuren; eventueel met een shuttledienst naar Fort
Asperen en Fort Nieuwe Steeg.

Op zoek naar de identiteit van Asperen Interview Ton Kleijn
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Het oude café, thans woning van de familie Kleijn

Sinterklaas tijdens de mobilisatie
(foto: collectie mevr. Berghuijs)

Garagebedrijf Kleijn aan de Voorstraat in 1956
(foto: collectie Historische Vereniging Oud Asperen)

Kleijn is een van de oprichters van de Vereniging Behoud Lingelandschap.
Ze hebben gefulmineerd tegen de plannen voor de aanleg van een jachtha-
ven in de Linge. "Die passen totaal niet in dit kleinschalige landschap: het
wordt filevaren op de Linge". Hetzelfde gold voor het plan om een golf-
baan in de Linge-uiterwaard aan te leggen. Dit is afgeketst en in de rich-
ting van Gorinchem verplaatst. Hij vergelijkt deze ideeën met de nieuwe
plannen rondom fort Asperen: de loopbrug over de Linge en een groot ter-
ras: "Ook te grootschalig en niet passend in het landschap." 
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Jos den Hartog

os den Hartog is geboren en getogen in Asperen. Hij is
beheerder van het oudheidkundig museum van Asperen,
dat is gevestigd in een oud pand aan de Achterstraat.
De verzameling betreft voornamelijk materiaal dat ken-

merkend was voor het dagelijkse leven aan het eind van de
negentiende, begin twintigste eeuw. Den Hartog heeft in zijn
jeugd veel contact gehad met fortwachter adjudant van Ooijen
en kreeg daardoor in zijn jeugd toegang tot Fort Asperen. Hij
heeft er veel gespeeld: "erg spannend om er rond te banjeren
en te spelen".

Verder bezit het museum een aantal oude films die op video zijn gezet,
welke Den Hartog enthousiast aan ons toont. Eén van de films gaat over de
mobilisatie van '39, waarop onder meer is te zien dat soldaten schaatsen-
rijden en allerlei behendigheidsspelletjes doen op het ijs. Den Hartog vertel-
de dat de boeren helemaal niet blij waren met de inundatie. Pas nadat ze
schadeloos werden gesteld, bonden ze in. In de oorlog vergoedden de
Duitsers de schade door de inundaties niet meer. 

Den Hartog vindt de kunsttentoonstellingen in het fort prima en is enthou-
siast over de Taveerne, behalve wanneer hij niet kan slapen van de harde
muziek tot diep in de nacht, wat vorig jaar een paar keer is voorgekomen.
Hij vindt het ook jammer dat de jeugd bij hun terugkomst 's nachts van het
fort, nogal eens vernielingen aanricht. "Ik snap ook wel dat de uitbater van
de Taveerne dingen moet ondernemen om het hoofd boven water te hou-
den". Een oplossing heeft Den Hartog niet voorhanden. "Een functie als
buurthuis is in ieder geval geen optie, want die hebben we al in Asperen'.
Het lastige is dat hij in de gemeente Lingewaal woont en die gaat daar niet
over. De gemeente Geldermalsen schenkt er geen aandacht aan, 'omdat
het letterlijk te ver van hun bed is".
Hij ziet graag veel wandelaars en fietsers die het gebied bezoeken. Dat zijn
het type mensen die overdag het gebied bezoeken en om zeven uur 
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's avonds weer weg zijn. Daardoor blijft de rust in en rondom Asperen
bewaard. 

Op zoek naar de identiteit van Asperen Interview Jos den Hartog
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Ophaalbrug bij de sluis van Asperen.
(foto: collectie D. van Weenen)

Winter in Asperen in 1939.
(foto: collectie mevr. Berghuijs)

De stellingmolen van Asperen in circa 1900.
(foto: collectie Historische Vereniging Oud Asperen)
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Dirk van Weenen

irk van Weenen (66 jaar) is geboren in Acquoy in het
huis van Cornelis Jansenius (Acquoy 1585 - Leuven
1638), theoloog en later bisschop van Ieper (België).
Hij komt uit een groot gezin. Van Weenen is

getrouwd en heeft één dochter. Zijn vader was koetsier. 
Na de lagere school bezocht hij de landbouwschool en werd
daarna chauffeur bij een transportbedrijf in Neerrijnen. Daarna
werkte hij bij een productiebedrijf van bakkerijmachines in
Echten. Hij is lid van de historische vereniging van Acquoy 
en heeft oud beeldmateriaal en ansichten uit de streek 
verzameld.1)  

Veranderingen in het landschap 
Van Weenen  slaat het foto-album open en begint te vertellen over het
landschap van vroeger. Er waren veel meer grienden en eendenkooien in
de komgebieden. De fruitteelt was minder dominant aanwezig, wat vol-
gens hem te maken heeft met het versnipperde landgebruik van weleer.
Ondanks de aanwezigheid van hoogstamboomgaarden had je toch nog
doorzicht. Er kwamen voornamelijk gemengde bedrijfjes voor in het
gebied. Elke boer had een paar koeien, een paard en een stukje weiland.
Veelal hadden ze wat akkerland, waarop voederbieten en aardappels wer-
den verbouwd. Hij herinnert zich dat er aan de Kerkweg een bongerd
stond. Als jongen gebruikte hij die bongerd met zijn vrienden als uitvalsba-
sis om bij de bunker van Henk Klijn komen.   

Na de ruilverkaveling specialiseerden de boeren zich. Er ontstonden
grote, aanééngesloten boomgaarden (spilvorm), waardoor je minder ver
kan kijken dan vroeger. De Achterweg, waar Van Weenen zijn hele leven
heeft gewoond, heet nu de Beatrixlaan. Toch is hij daar trots op, want één
van de titels van de koningin is tenslotte die van de 'Barones van Acquoy'.
Het Toepad liep vanaf het buitengebied naar het midden van het dorp. Dit
pad bestaat nu niet meer. Onder het vertellen slaat Van Weenen bladzijde
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na bladzijde van zijn album om. Alles wat ons interesseert mogen we
scannen. De kerk en oude boerderijen de Kleine Engel en de Klomp pas-
seren de revue. 

Elke kleine boer uit het dorp had verschil-
lende nevenactiviteiten zoals kolenboer of
winkelier. Zo kende hij iemand die een win-
keltje op zolder had. 'Als je daar iets wilde
kopen, mocht je op de keuken achter de
tafel plaatsnemen. Vervolgens vertelde je
wat je wilde hebben en dan ging hij het van
de zolder halen'.  

Fort Asperen
Fort Asperen van vroeger kan hij zich nog
goed herinneren. Er stonden veel meer

bomen omheen. "Om het fort minder goed te laten opvallen", denkt hij.
Als kleine jongen ging hij stiekem naar het fort. De achterkant was name-
lijk niet afgesloten en je kon vanaf de Kerkweg op het terrein komen.
Borden op betonnen palen gaven aan dat het fort van de 'Domeinen' was.
"Er was weinig te doen op het fort, voor zover ik mij kan herinneren. Het
werd vooral gebruikt als munitieopslagplaats". Van Weenen heeft al in zijn
jonge jaren meegekregen dat Fort Asperen deel uitmaakte van de Nieuwe
Hollandse Waterlinie. Hij weet nog, dat het gebied ergens in 1943 of
1944 in de Tweede Wereldoorlog onder water is gezet. Het water liep
aan de achterkant van Fort Asperen via een sluisje het land in." 

Met Fort Nieuwe Steeg heeft hij niet veel te maken gehad. Dat lag aan de
overkant van de Linge en daar kwam hij nauwelijks. Er was in ieder geval
weinig contact met de mensen aan de overkant. Dat is pas verbeterd
toen de verbindingsweg bij Renoij klaar was.

Kunst en het Fort
Van Weenen vertelt van het oude buitenhuis van Piet Cleveringa in
Acquoy. Hij woonde in Den Haag en werd in 1958 voorzitter van de
Haagse Kunstkring. Cleveringa had een kijkschuur met kunst in Acquoy.
'Hij heeft veel voor de omgeving gedaan'. Hij was de grote animator van
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de kunsttentoonstellingen in Fort Asperen. Beroemd is inmiddels 'Beelden
aan de Linge'. Hij had verder een grote inbreng voor de financiering van
de restauratie van het oude raadhuis. 

Toekomst
Van Weenen heeft er geen probleem mee dat het fort
wordt gebruikt als tentoonstellingsruimte, wel met de
overlast die de feesten en partijen veroorzaken in de
Taveerne. Dit gaat vaak tot in de kleine uurtjes door.
Het geluid draagt ver over het water en is zelfs in
Acquoy te horen. Hij kan zich voorstellen dat de
direct omwonenden hiervan veel last ondervinden. 

De tentoonstellingen, de activiteiten in de Taveerne,
maar ook de Lingestreek trekken vele toeristen, die
hun auto's parkeren aan weerszijden van de Langedijk
tot zelfs in het dorp Acquoy toe. Ze staan soms wel
op de hellingen van de dijk. Om in de toekomst ver-
der te willen met de activiteiten rond het fort, moet
het parkeren beter georganiseerd worden, vindt Van
Weenen. Van de wandelaars en fietsers ondervindt hij
geen hinder. 

Nieuwe ruimtelijke ontwikkelingen ziet hij positief in.
Hij vindt dat er nieuwe woningen moeten komen in de
kleine kernen zoals Acquoy. Er wordt alleen gebouwd
in Beesd en Geldermalsen. Hij heeft het idee dat de
gemeente Geldermalsen weinig gevoel heeft voor de
kleinere kernen. Die hangen er maar zo'n beetje bij.
Zo wordt in Acquoy op Koninginnedag om half vier de
vlaggetjes al weggehaald: "Is de koningin alleen 's
morgens jarig, of zo?" Ook wordt het openbaar groen
minder goed onderhouden, sinds ze bij de gemeente
Geldermalsen zijn gevoegd. 

Op zoek naar de identiteit van Asperen Interview Dirk van Weenen

27

Oude raadhuis vóór de restauratie

Het raadhuis na de restauratie
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Henk Klijn 

enk Klijn is 46 jaar, fruitteler, woont aan de
Langendijk 50 en is de buurman van Fort Asperen.
Zijn vader had een agrarisch bedrijf. Hij heeft twee
kinderen (21 en 18), maar ze gaan het bedrijf niet

overnemen. Hij heeft verscheidene stukken grond rondom
Acquoy, die veelal als boomgaard in gebruik zijn. Zijn buiten-
dijkse percelen langs de Linge liggen bij Leerdam en die gaan
bij hoog water nog wel eens onder water. Klijn teelt appels,
peren en pruimen. Verder heeft hij een klein stukje met kerst-
bomen. Tot voor kort teelde hij nog aardappelen, maar dat
leverde te weinig op. Daar is hij mee gestopt.

Identiteit en veranderingen
Over de geschiedenis van de streek heeft hij in de loop der jaren het nodi-
ge opgestoken en vertelt, dat het laagste punt van de Lingedijk bij Acquoy
lag. Bij hoge rivierstanden van de Linge liep het water daar over de dijk
heen en fungeerde als een soort overloop. De dijk is eigendom van
Staatsbosbeheer, weet Klijn. Hij heeft nooit de dijk hoeven te onderhou-
den, omdat hij geen eigenaar is. Vroeger moest elke inwoner van het dorp
een stuk dijk onderhouden. Zo'n dijk was 'verhoefslaagd', zo noemden ze
dat. Het kon een dijkvak zijn, dat niet grensde aan je eigen huis. 
Hij ging naar Asperen op school en naar de kerk. Daar waren ook de win-
kels. "Als we naar het dorp gingen, was dat Acquoy. We kerkten in
Asperen." Die was 'zwaarder' dan die van Acquoy. "Ik was geen studie-
hoofd", vertelt Klijn. "Na de lagere school heb ik in Geldermalsen de land-
bouwschool gedaan".
"Enkele oude boerderijen stonden op een huisterp evenals Huis Acquoy,
het oudste huis hier in de omgeving. Verder staan twee huizen buitendijks
op een terp. Eén ervan bewoonde mijn oom. Het huis is in 1947 afgebrand.
Op het kerkhof van de kerk met haar karakteristieke scheve toren op de
dijk ligt de vrouw van een voormalige dominee begraven, mevrouw Pisa!"  
Klijn vertelt over de veranderingen van het agrarische landschap. "Vroeger
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waren hier in de omgeving vooral gemeng-
de bedrijven. De boeren hadden vaak niet
meer dan zes koeien en zo'n drie hectare
land met wat akkerbouw en fruitteelt. Als je
twaalf koeien had, dan was je een behoor-
lijk grote boer en die waren hier niet veel.
Vroeger kwam op de stroomruggen meer
akkerbouw voor, maar dat is door de ruil-
verkaveling veranderd. De komgronden
werden ontwaterd. Een aantal collega's is
vanuit het dorp naar het komgebied ver-
huisd. Een grote boer heeft nu 120 koeien
of meer. Vele kleine boeren hebben plaats-
gemaakt voor enkele groten. "Hierdoor is
er wel minder contact met elkaar dan vroe-
ger." 

"De hooi- en weilanden, en de grienden
lagen in de lage delen van de streek, in de
kommen en in de uiterwaarden. De (hoog-
stam) boomgaarden stonden op de hoger
gelegen stroomruggen, maar ook plaatse-
lijk in de uiterwaarden. Als de Linge een
halve meter omhoog kwam, liepen ze
onder. In de jaren zestig zijn veel hoog-
stamboomgaarden vanwege de lucratieve
rooipremie uit het landschap verdwenen. 

Vóór de ruilverkaveling werd er overgevaren, omdat een aantal boeren
grond in Gellicum aan de overzijde van de Linge had, maar die hebben ze
later 'gerolen'." Hij heeft weinig contact met de bewoners aan de
Gellicumse kant. Mede door de verkoop van kerstbomen heeft hij wel con-
tact met de bewoners van Asperen. 

Op zoek naar de identiteit van Asperen Interview Henk Klijn
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(foto: collectie D.van Weenen)

Grienden in de uiterwaard van de Linge
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Fort Asperen
Als kind kwam hij - op weg naar school - langs Fort Asperen. De ophaal-
brug was toen al verdwenen. Hij viste veel in de gracht, want er zaten
grote karpers. "Vroeger wist je wel dat het fort en de bunkers deel uit-
maakten van de Waterlinie. Dat kreeg je niet mee van de geschiedenisles-
sen op school, maar dat leerde je via via. Vroeger stonden meer bomen
op en rond het fort. Ze hebben alle bomen gerooid, omdat ze bang waren
dat de wortels het fort zouden vernielen. Er is destijds grond boven op
het fort aangebracht. Deze grond was afkomstig van de uiterwaard tegen-
over hem. Dit is nog steeds zichtbaar in het reliëf van de uiterwaard."

"Het fort was vroeger altijd afgesloten", herinnert Klijn zich. In de jaren '80
kwamen er kunsttentoonstellingen. "Er zijn al heel wat vreemde dingen
geweest zoals kunstvoorwerpen langs de dijk. Ter gelegenheid daarvan is
een boek uitgegeven met daarin foto's van alle kunstwerken." Het staat bij
hem in de kast evenals het boek over de watersnood van 1995. Hij pakt
het laatstgenoemde uit de kast en laat het ons zien. Ze zijn toen ook
geëvacueerd. Dat was een klus, omdat het vee in grote opleggers over
de smalle dijkjes vervoerd moest worden. Hij had niet veel vee, maar zijn
neef wel. Zijn koeien werden vervoerd naar Friesland, waaronder 180
mestkalveren.

Taveerne 
De loods van de Taveerne werd vroeger gebruikt als opslagplaats. De eer-
ste uitbater van de Taveerne was een echtpaar van ARB catering. Ze had-
den een restaurant dat erg goed liep. "Nu kun je alleen nog een bakkie
koffie krijgen. Eens per jaar wordt er een muziekspektakel gehouden: alle-
maal van die herriegroepen om zichzelf te presenteren. Maar dat is geluk-
kig om 23.00 uur afgelopen. Het is allemaal 'janboel' muziek, maar ik heb
er eigenlijk geen last van."

"Er komen op topdagen veel wandelaars en fietsers over de dijk langs ons
huis. Als de bomen in bloei staan dan komen zo'n 10.000 mensen op een
zondag langs. Ik heb er niet veel last van, behalve op topdagen: dan kom
ik moeilijk het erf af vanwege de verkeersdrukte."

Op zoek naar de identiteit van Asperen Interview Henk Klijn
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Toekomst 
Klijn verwacht dat in de toekomst geen kassenbouw in dit gebied zal
komen. Daar heeft het een tijdje naar uitgezien, maar het past niet in het
landschap van de streek. Hij verwacht wel een toename van wandelaars
en fietsers. Er zijn inmiddels vele routes uitgezet. Zo is er in het voorjaar
de bloesemtocht van het Rode Kruis en die trekt op zo'n dag 27.000
mensen. De laatste tijd is ook de waterrecreatie op de Linge toegeno-
men, vooral in Leerdam. Klijn heeft af en toe contact met Loes Hartzema,
de projectcoördinator van Stichting Fort Asperen. Bij een nieuwe manifes-
tatie zet hij met zijn heftruck de kassa voor haar neer bij Fort Asperen.

Klijn vindt het geen bezwaar, wanneer in de
toekomst de toeristische activiteiten wor-
den uitgebreid. Wel vreest hij voor een gro-
tere belasting van de weg, die dat wellicht
niet aan kan. Zo is onlangs wel het brugge-
tje bij Asperen gerestaureerd, echter de
balken eronder zijn niet vervangen. Het
gevolg is dat er nog steeds geen zware
auto's overheen mogen rijden.
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Joke Schuller 

oke Schuller woont vijftien jaar in Asperen aan de
Waterpoort, vlak naast het oude café van Ton Kleijn.
Daarvoor heeft ze in Den Haag en in Groningen
gewoond. Haar man is een paar jaar geleden aan een

slopende ziekte overleden. Hij werkte bij Rijkswaterstaat en
werd overgeplaatst naar Den Haag. Joke werd conservator
van het anatomisch museum van de Universiteit van Utrecht.
Ze waren eigenlijk niet van plan om in deze regio te gaan
wonen, maar ze werd verliefd op het huis aan de Waterpoort,
dat toen te koop stond. Ze heeft een prachtig uitzicht over de
Linge en ze bewondert het kleinschalige landschap van dit
riviertje zeer. Maar ook de dynamiek van de Waal met zijn
brede uiterwaarden, en de drukke scheepvaart vindt ze erg
aantrekkelijk: "Het is er nooit hetzelfde".

Pas na enkele jaren ontdekte ze Fort Asperen vanwege een beeldenten-
toonstelling, georganiseerd door Piet Cleveringa. Voor haar gevoel was er
een scheiding tussen wat er in het fort gebeurde en de gemeenschap van
Asperen. Dit kwam wellicht doordat in het begin de 'import' relatief weinig
contacten had met de plaatselijke mensen. 

Veranderingen
"In de afgelopen vijftien jaar is wel het een en ander veranderd. In de stad
Asperen zijn de kleine erfjes verdwenen door de inbreiding." Dat vindt ze
jammer, want de stad verliest daardoor iets van haar karakter. Verder
vindt ze, dat het bedrijventerreintje niet op een handige plek is gesitueerd.
Wel is het fort toegankelijker geworden en het valt meer op dan vroeger.
Bovendien is het terrein schoner. Verder is het toerisme enorm toegeno-
men. Dat wordt ook gestimuleerd. "De NS-wandeling en bloesemtochten
zijn zeer bekend en worden druk bezocht, terwijl de Linge steeds meer
wordt bevaren, niet alleen door kano's, maar ook door een toenemend
aantal plezierjachten. Er doen zich enkele problemen voor zoals geluids-
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overlast en parkeerproblemen." Verder is zij bang voor de grotere mani-
festaties: "deze zouden veel overlast met zich mee kunnen brengen."

De vrijwilligers van Stichting Fort Asperen zijn het over het huidige en toe-
komstige beheer niet altijd met elkaar eens. "Aan de ene kant staan de
mensen, die veel kennis hebben van de krijgsgeschiedenis van het fort. Zij
vinden dat dit historische aspect in de planvorming over de toekomst van
Fort Asperen moet worden meegenomen. Aan de andere kant staan de
kunstliefhebbers, die het fort juist als een mooie gelegenheid zien om er
manifestaties in te houden." 

Schuller vindt, dat in de toekomst het gebied haar ingetogen karakter
moet bewaren, waarbij de natuurelementen worden gehandhaafd. Nieuwe
woningbouw zou ze niet willen. Verder is het voor haar niet belangrijk
welke ontwikkelingen er plaatsvinden in het gebied. "Het belangrijkste is
dat de bewoners er trots op moeten kunnen zijn: alleen dan zijn de nieu-
we ontwikkelingen geslaagd."

Op zoek naar de identiteit van Asperen Interview Joke Schuller
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Trudy Zwart

rudy Zwart (47 jaar) is geboren in Gorinchem en ging
daar naar school. In 1988 na haar huwelijk kwam ze
in Asperen wonen. Haar schoonvader was er sluis-
wachter. Hun huis is door Rijkswaterstaat gebouwd,

van waaruit de bediening van de sluizen plaatsvond.
Tegenwoordig worden de sluizen alleen nog gebruikt bij
extreem hoog water zoals in 1995. Ze zijn eigendom van
Waterschap Rivierenland. Het sluiswachtershuis is in 1964
gesloopt en in 1965 bouwden ze op dezelfde plaats een
nieuw huis, waarin de familie Zwart nog steeds woont. 

Schitterend landschap
Het fort is voor haar een plek die nieuwsgierigheid opwekt. Het heeft iets
mystieks. Ze is er wel eens stiekem in geweest. Voor haar blijft het fort
het mooist als er niets mee gebeurt. Trudy is verliefd op de plek van haar
huis: de schitterende omgeving, de rust. Het lijkt alsof ze zich midden in
de natuur bevindt. Ze neemt ons mee naar de waranda achter het huis en
we kijken uit over de prachtige Linge met op de achtergrond de contou-
ren van Fort Asperen, de dijkhuizen de grienden. Enkele plezierjachten lig-
gen vredig tegen de wal. Vanaf de boot heeft iemand zijn hengeltje uitge-
gooid. Een meerkoet zwemt driftig rond in het roerloze water. "Die rust",
mijmert Trudy, "daar gaat het ons om en dat gunnen we iedereen! Wat
een heerlijke plek…., toch?"

Ergernissen
De druk op het gebied neemt allengs toe. De schepen op de Linge die bij
ons door de sluizen komen, bestaan voornamelijk uit plezierjachten. "Het
grote aantal schepen op de Linge begint de spuigaten uit te lopen". De
beroepsvaart heeft zich beperkt tot enkele schepen die staal naar Gelder-
malsen vervoeren en zand voor de glasindustrie naar Leerdam. De dijken
zijn in zomerse dagen in het bezit van recreanten: wandelaars, fietsers,
auto's en motoren. "Natuurlijk zijn de mensen welkom in onze streek,

Op zoek naar de identiteit van Asperen Interview Trudy Zwart
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maar de infrastructuur leent zich er eigen-
lijk niet voor". 

Ze ergert zich aan de geluidsoverlast die
de feesten en partijen in de Taveerne met
zich meebrengt. Op zich heeft ze geen
moeite met die feesten. Alleen de bandjes
die tot laat in de nacht doorspelen, vindt ze
vervelend. "De feestvierders hebben geen
notie hoe ver het geluid draagt over het
water". Trudy zou graag zien dat het uitba-
ten van het fort en de Taveerne past in de
sfeer van deze prachtige omgeving zoals
bijvoorbeeld een exclusief restaurant. De
Stichting Fort Asperen zou hierin een stu-
rende rol mogen vervullen: "Geef aan wat
wel en niet is geoorloofd". 

Met een aantal bewoners van Asperen
heeft Trudy een brief geschreven aan de
gemeente Geldermalsen om meer duidelijk-
heid te krijgen over de functie en de status
van de Taveerne. En daar zit volgens haar
nu juist het probleem: Fort Asperen met de
Taveerne liggen in de gemeente
Geldermalsen, terwijl de bewoners die de
overlast ondervinden in Asperen, dus

gemeente Lingewaal wonen. Tevens speelt er een gevoelskwestie. De
inwoners van Asperen hebben het gevoel dat Fort Asperen bij hun hoort;
de gemeente Geldermalsen heeft echter weinig binding met het fort. Het
ligt tenslotte in de verste uithoek van de gemeente en dat merken we dan
ook. "Het is niet leuk om telkens weer te protesteren en als kwaaie pier te
boek te staan. De gemeenten dienen hun verantwoordelijkheid te nemen".

Een andere suggestie voor de toekomst is het parkeerprobleem serieuzer
op te pakken. Door de toenemende hoeveelheid recreanten, en ook door
de kunsttentoonstelling op het fort veroorzaakt behoorlijk wat overlast. 
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Oude sluiswachtershuis in 1902
(foto: collectie Historische Vereniging Oud Asperen)

Het nieuwe huis van de familie Zwart
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Toekomst
Wat de toekomstplannen betreft moet ze bekennen dat ze met enige ach-
terdocht de plannen van bureau SLA bekijkt. "Ze passen niet in het klein-
schalige en rustige Linge landschap. Er is te weinig 'feeling' met wat het
gebied op dit moment al te bieden heeft en eigenlijk ook te weinig histo-
risch besef". Ze wijst naar de fraaie aquarel van Asperen aan de muur: "Zo
zou ik het landschap van Asperen wel weer willen terughebben". De aqua-
rel is gemaakt door soldaat Husstege tijdens de mobilisatie. Zijn comman-
dant, luitenant kolonel Lucardie heeft het schilderij na de oorlog aan de
gemeente Asperen geschonken. Via via is het bij de familie Zwart terecht-
gekomen. 

Trudy staat positief tegenover nieuwe ontwikkelingen, daar mag geen twij-
fel over bestaan. Maar ze moeten passen binnen de schaal van het land-
schap. Verder vindt ze dat Fort Asperen gerestaureerd moet worden. Op
dit moment is het fort erg vochtig, wat de levensduur niet ten goede
komt. Als de kosten van de restauratie in de toekomst moeten worden
terugverdiend, zal er een uitgekiend plan moeten komen. 

Op zoek naar de identiteit van Asperen Interview Trudy Zwart
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Ruud Boltong

uud Boltong woont nu twaalf jaar in Leerdam.
Oorspronkelijk komt hij uit Limburg, alwaar hij zijn
bourgondische levensstijl heeft opgedaan. Voordat hij
in Leerdam kwam wonen, kende hij Fort Asperen niet.

Hij is eigenaar van een restaurant in Dordrecht en hij heeft
een cateringbedrijf. 
Boltong vindt deze omgeving prachtig: de Linge, de boom-
gaarden en de kleine dijkweggetjes. Via via kwam hij in con-
tact met medewerkers van de Stichting Fort Asperen. "Zij
vroegen me om de Taveerne te gaan uitbaten en toen heb ik
ja gezegd. Het fort ligt namelijk op een mooie plek om klan-
ten te trekken." 

In de toekomst zou hij graag een restaurant willen beginnen, volgens het
principe: goed eten voor weinig geld. Tevens wil hij de feesten en partijen
op de Taveerne uitbreiden. Dit levert meer geld op dan alleen een kopje
koffie schenken. Hij moet wel aan dit soort activiteiten gaan doen om het
hoofd boven water te houden. "De Taveerne kan niet alleen bestaan uit de
opbrengsten van het bloesemseizoen. Daar is dat seizoen te kort voor",
aldus Boltong.

Boltong heeft niet veel contact met de bewoners van Asperen. Zijn gevoel
zegt hem dat vanuit Asperen weinig bezwaren zijn tegen de activiteiten van
zijn Taveerne. Hij is zich ervan bewust dat de omwonenden daar last van
kunnen hebben en daarom zorgt hij ervoor dat het geluid om middernacht
wordt afgezet. Hij heeft enkele verbouwingsplannen in gedachten, waaron-
der geluidsisolatie van de Taveerne en de aanleg van verwarming. "Dan
kan ik de geluidsoverlast voor de omwonenden beperken en tevens 's win-
ters meer activiteiten organiseren. Verder wil ik de keuken uitbreiden. Die
is te klein, vooral wanneer het druk is." Tevens wil Boltong het aantal toi-
letten uitbreiden. Om in de toekomst meer activiteiten met de stichting
Fort Asperen te organiseren, zal het fort gerestaureerd moeten worden.

Op zoek naar de identiteit van Asperen Interview Ruud Boltong
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Loes Hartzema

inds 2003 is Loes projectcoördinator van de
Stichting Fort Asperen en is zij belast met de concre-
te uitvoering van de verschillende taken op het
gebied van de kunstmanifestaties. Zij komt van oor-

sprong van Goeree-Overflakkee en woont sinds 1973 in
Asperen. Zij viel direct op het liefelijke, kleinschalige land-
schap van de Linge, met al haar dijken, dijkhuizen en prachti-
ge vergezichten. "In vergelijking met de robuuste, zeeweren-
de zeedijken van Goeree passen de kronkelende dijkjes langs
de Linge prachtig in dit kleinschalige landschap. De
Lingedijken lijken deze waterkerende functie veel minder te
hebben." Ze krijgt een warm gevoel als ze de mensen in het
gebied hoort zeggen, dat 'de boeren in het veld zijn'. Het
komt bij haar over als een welhaast middeleeuws begrip. Ze
merkte, dat de autochtone bewoners het landschap normaal

vinden als iets vanzelfsprekends en zijn gewend aan hun landschap. Het
zijn vooral de nieuwelingen, die het prachtige landschap rond de Linge
bewust waarderen.

Ontwikkelingen rond Fort Asperen
"Fort Asperen is geheel geïncorporeerd in het gebied", zegt ze. "Toen we
de eerste keren sinds we hier wonen, over de dijk liepen, lag het fort iet-
wat verscholen achter struikgewas en bomen, en dus vrijwel niet zicht-
baar. Het fort en de omgeving hadden iets mystieks." Toen ze de kunst-
manifestatie op Fort Asperen voor het eerst bezocht, viel haar een aantal
zaken op. Als eerste de simpele organisatiestructuur. De vrijwilligers werk-
ten onder sobere omstandigheden in het fort. Er was een minimale infra-
structuur: weinig parkeerplaatsen en een matige toegankelijkheid.
"Desondanks was de kwaliteit van de tentoonstelling erg hoog," aldus
Hartzema.

Op zoek naar de identiteit van Asperen Interview Loes Hartzema
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Ze ziet dat bezoekers van zowel Fort Asperen als van de kunstmanifesta-
ties in en op het fort 'onthaasten'. Vanuit hun jachtige wereld komen ze al
naderend tot rust in de mooie omgeving van het fort, zodat ze klaar zijn
om aan de tentoonstelling te beginnen als ze bij het fort zijn aanbeland.
Hartzema vergelijkt de situatie van het Fort zoals Berlage die met de
bouw van het Haags gemeentemuseum heeft bedoeld: "schudt eerst het
dagelijks leven van je af, voordat je bij het museum bent aangekomen.
Daarvoor was een relatief lange aanlooproute naar het museum nodig,
zodat je de dagelijkse beslommeringen van je af kon slaan."  

Veranderingen
Sinds 1973, toen Hartzema hier kwam wonen, is er veel veranderd in het
gebied. "Dorpen hebben steenpuisten gekregen. Maar ja, als er geen nieu-
we ontwikkelingen in het gebied plaatsvinden, ben ik bang dat het gebied
gaat verslonzen. Het fort zal verwaarloosd worden en dat zou een gemis-

te kans zijn om cultuurhistorisch erfgoed te
behouden en te ontwikkelen."

Voor de exploitatie van Fort Asperen ligt er
wel een dilemma: tot hoever ga je? Het fort
wordt geëxploiteerd voor veel mensen van
buiten de streek. Het heeft een impact op
de streek en er worden slechts een paar
uitbaters in de streek financieel beter van.
Daar staat tegenover dat de kunstmanifes-
taties in het fort een toegevoegde waarde
hebben voor de regio en het rivierenland.
Op dit moment zijn er minimale parkeer-
voorzieningen en de (geluids)overlast vanuit

de Taveerne en het Fort naar de omwonenden toe vormt een aanhouden-
de zorg. Ze wil niet dat de omgeving van het fort zo wordt uitgebuit als
de Veluwe met allerlei snacktenten en pannenkoekenhuizen. In het gebied
zou een meer duurzame ontwikkeling plaats moeten vinden: "genoeg om
er een mooie omgeving van te maken en te sparen voor de toekomst.
Niet meteen op een korte termijn willen gaan verdienen, maar investeren
in duurzame, langere termijn projecten." 
In de toekomst wil de Stichting Fort Asperen graag een kunsteiland en

Op zoek naar de identiteit van Asperen Interview Loes Hartzema
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cultuurpark realiseren, dat deel uitmaakt van het Lingekwartier. Hierbij zal
de duurzaamheid van de omgeving van het fort centraal moeten staan.
"We moeten nadenken over de wijze waarop het fort en omgeving er over
20 jaar uit zal zien. De ontwikkeling in het gebied is de afgelopen eeuwen
voornamelijk ontstaan door economische en agrarische processen. Hierbij
speelde erfgoed geen rol. Dat zou in het Lingekwartier juist wel een rol
moeten krijgen. Het fort imoet worden gerestaureerd; de taveerne kan het
gehele jaar geopend zijn;
en de overheden moeten een cultuurpark realiseren. Een valkuil voor de
toekomst is dat het té mooi en te groot wordt gemaakt. Het geheimzinni-
ge karakter rond de forten mag niet verdwijnen. Het beheer en exploitatie
moeten eenvoudig zijn, met gevoel voor kwaliteit en stijl." Fort Asperen als
kunsteiland, gelegen in een cultuurpark met een grote uitstraling door
kunst, cultuur en natuur met een kleinschalig karakter, dat is haar droom.

Op zoek naar de identiteit van Asperen Interview Loes Hartzema
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Everardus Wilhelmus 'Eef' Story 

ef Story is geboren in 1947 in Rhenoy. De naam
Story komt volgens hem uit Engeland. Zijn voorvade-
ren zouden zeerovers zijn geweest, lachte hij. Story
heeft in Rhenoy op de lagere school gezeten. Hij

bezocht in Zaltbommel de agrarische school. Omdat zijn
vader hem nodig had op het boerenbedrijf, kon hij die school
niet afmaken. Verder hadden ze een veetransportbedrijfje, dat
veel werk met zich meebracht. Ongeveer 50 jaar geleden (na
de oorlog) begon zijn vader stieren te weiden op het terrein
van Fort Nieuwe Steeg. Was er iets niet pluis met het vee dan
waarschuwde de fortwachter Eef's vader, zodat hij actie kon
ondernemen. Zodoende kwam Story als kind vrij veel op het
fort. Omdat de stieren de graszoden vertrapten, zijn ze scha-
pen gaan weiden. Dat gebeurt nu nog steeds.

Pachtovereenkomst
Story heeft een pachtovereenkomst met Staatsbosbeheer als eigenaar
van het Fort Nieuwe Steeg afgesloten. "De schapen fungeren als maaima-
chine en dat is goedkoop. Er is wel eens sprake geweest om het gras op
het fort twee keer per jaar te laten maaien, maar dit bleek onbetaalbaar
vanwege de grote hoogteverschillen op korte afstand en vanwege de stei-
le taluds." In de pachtovereenkomst werd ook het onderhoud van de
bomen op het fort geregeld. Dat doet de pachter en vroeger bracht dat
ook nog geld in het laatje, bijvoorbeeld door het knotten van de wilgen.
"Tegenwoordig levert dat bijna niets meer op."

Herinneringen
Hij heeft veel goede jeugdherinneringen aan Fort Nieuwe Steeg. "Er kwam
nooit iemand; het was echt een verlaten plek. We mochten er niet vissen,
want de fortwachter had het water gepacht." Na de oorlog is het terrein
eigendom geworden van Domeinen. "Daarna heeft de arbeidinspectie er
een tijd gezeten. Ze deden allerlei proeven met gasbussen en zuurstoffles-

Op zoek naar de identiteit van Asperen Interview Everardus Wilhelmus Story
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sen door ze onder druk te zetten. Dat was best gevaarlijk. Na de arbeids-
inspectie kwam een geweermaker op het fort: meneer Derksen. Hij maak-
te voornamelijk jachtgeweren, maar de gemeente gooide roet in het eten
door geen vergunningen te verstrekken. Hij heeft er niet lang gezeten.
Ongeveer 5 jaar geleden is hij vertrokken." 

Activiteiten
Kunsttentoonstellingen op Fort Asperen hoeft voor hem niet persé, maar
het stoort hem ook niet. "Beide forten ken ik op mijn duimpje, die hoef ik
niet meer te bezichtigen." Hij is nog niet in de Taveerne geweest. Hij heeft
geen last van alle activiteiten. Story vindt de 'wildernis' op Fort Asperen
maar niks. Staatsbosbeheer laat daar alles groeien. Hij vindt dat hij op
zo'n fort moet kunnen rondlopen. Nu kan dat niet. De plannen van Bart
Bennis voor Fort Nieuwe Steeg met de verkoop van oude kaarten en der-
gelijke vindt hij wel prima. Hij hoopt dat hij zijn schapen op het fort kan
blijven houden.

Op zoek naar de identiteit van Asperen Interview Everardus Wilhelmus Story
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Bart Bennis 

art Bennis was tot september 2005 uitgever van car-
tografische producten bij de ANWB en is nu zelfstan-
dig ondernemer. Samen met zijn partner Willemijn
Simon van Leeuwen heeft hij een plan gemaakt om

Fort Nieuwe Steeg uit te baten: een Geofort. Het geven van
geo-informatie zal de basis voor de verschillende activiteiten
gaan vormen. Hierbij denken ze aan educatieve attracties,
excursies, een kenniscentrum, een cartografiemuseum, eten
en drinken. Tevens willen ze een winkel openen met allerlei
geoprodukten. Deze winkel zal moeten uitgroeien tot een ver-
kooppunt met landelijke uitstraling. Hij wil daar onder andere
oude en nieuwe kaarten, atlassen en gps-apparatuur gaan
verkopen. "Wellicht kunnen we importeur worden van gps-
apparatuur. Op deze manier kunnen wij onze bekendheid ver-

groten. Het zou mooi zijn als mensen uit heel Nederland ons gaan kennen
als hèt kenniscentrum voor geo-apparatuur." mijmert Bennis. 

Ze zijn tot dit plan gekomen doordat Staatsbosbeheer, als eigenaar, op
zoek was naar een uitbater en heeft een prijsvraag uitgeschreven. Na
enkele selectieronden is hun plan gekozen en in het voorjaar van 2006
goedgekeurd. Ze hebben één jaar de tijd om hun plan uit te werken en
aan te tonen dat het financieel haalbaar is. De eerste prioriteit ligt dus bij
het zoeken van zakelijke relaties, die hem kunnen helpen de financiering
rond te kunnen krijgen. Daarbij denkt hij aan de samenwerking met bij-
voorbeeld universiteiten en andere onderwijsinstellingen. Wellicht dat bij-
voorbeeld de universiteit van Delft of de Wageningen Universiteit practica
op of rond het fort kunnen organiseren. "Dit gebied zou een prima leerom-
geving kunnen vormen voor bijvoorbeeld studenten landmeetkunde, bodem-
kunde of geo-informatie. Nu zullen we moeten zorgen dat verschillende
onderwijsinstellingen enthousiast gaan worden voor ons plan." aldus Bennis.

Op zoek naar de identiteit van Asperen Interview Bart Bennis
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Toen hij voor het eerst in dit gebied kwam,
viel hem de enorme rust en ruimte op, die
het gebied uitstraalt. Hij beseft dat velen
die rust graag willen behouden en dat nieu-
we ontwikkelingen die rust kunnen versto-
ren. Daarom wil hij met de ontwikkelingen
van het Geofort zorgvuldig omgaan. Het
idee 'Geofort' zal zich moeten gaan ontwik-
kelen tot een plan waarbij de omgeving is
betrokken. Zij zijn verder betrokken geraakt
bij de plannen van het 'Lingekwartier' en
hebben contact gelegd met de 'Stichting
Fort Asperen'. Ze denken samen na over
de verschillende mogelijkheden om beide
forten met elkaar te verbinden. "De forten
liggen nu nog erg geïsoleerd ten opzichte
van elkaar. In de toekomst zou daar een
betere verbinding tot stand kunnen komen."
zegt Bennis. Doordat het Fort Nieuwe
Steeg goed bereikbaar is, denkt hij dat het
heel goed een 'tussenstop' kan vormen van
een toeristische fiets- of wandelroute: het
kan een mooi onderdeel worden van een of
meerdere toeristische arrangementen.
Verder willen ze praten met de bewoners
rondom fort Nieuwe Steeg: contact leggen
met de buurt is voor hen van groot belang,
omdat hij beseft dat de mensen in de

omgeving zijn project Geofort tot een succes kunnen maken. Op korte
termijn willen zij met hun kinderen in het fort gaan wonen en werken. Dat
heeft als voordeel dat er permanent een beheerder op het fort aanwezig
is. Tevens kunnen hun kinderen dan in Asperen naar school. "We hopen
op deze manier snel ingeburgerd te raken, zodat we met plezier een nieu-
we toekomst voor het fort en voor onszelf kunnen opbouwen." 
Voor meer inlichtingen zie www.geofort.nl.

Op zoek naar de identiteit van Asperen Interview Bart Bennis
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Griedo Bel

riedo Bel (53 jaar) is geboren in Oudendijk in Noord-
Holland. Zijn vader was daar boerenknecht. Ze
woonden met een groot gezin in een klein huisje;
veel kinderen op een slaapkamertje. Vijfenveertig

jaar geleden - hij was toen acht - verhuisde het gezin naar
Heukelum. Zijn vader werd bedrijfsleider op de boerderij van
de baron. Bel doorliep de middelbare school in Gorinchem en
volgde daarna een technische opleiding in Dordrecht. Hij was
gemeenteraadslid voor de PvdA in de gemeente Lingewaal en
is nu wethouder met onder andere monumentenzorg, groen,
ruimtelijke ordening en volkshuisvesting in zijn portefeuille.

Veranderingen
Bel fietste meestal naar school in Gorinchem en ziet duidelijke verschillen
in het landschap van toen en nu. Zo was de A15 vroeger nog een enkel-
baansweg en bij de verbreding kwam het Lingebos tot stand. "Het komge-
bied was open. Langs de Spijkse Kweldijk stonden nauwelijks huizen of
boerderijen. Nu wel." Hij vindt dit soort ontwikkelingen toch wel zonde,
want het is een weidevogelgebied. "Probeer dat dan ook vrij te houden
van bebouwing." Haaks hierop staat het provinciale beleid, dat zich sterk
maakt voor de aanleg van nieuwe landgoederen. "Mensen zijn erg bezig
met het ontwerpen van mooie gebouwen, maar ze kijken te weinig naar
de historie van het gebied. Probeer elementen van de historie bij een land-
goed terug te laten komen."

Mystiek
Vroeger kwam hij regelmatig in de polder en beleefde hij Fort Asperen en
Fort Nieuwe Steeg als iets mystieks, iets geheimzinnigs. Ze waren toen
nog niet opengesteld. "Dat was jammer, want als jongen van 10-12 jaar
had ik nog ontzag voor het bordje 'Verboden toegang' bij het hek. Dat
was natuurlijk erg spannend en het prikkelde je nieuwsgierigheid. Er gin-
gen allerlei verhalen over kanonnen die in Fort Asperen en Fort Nieuwe
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Steeg waren opgeslagen". Ook rond de bunkers hing een geheimzinnige
sfeer en als kleine jongen werd hem afgeraden om er binnen te gaan: er
zouden wel eens dode soldaten kunnen liggen. "Het was dezelfde soort
geheimzinnigheid, waarmee kasteel Heukelum omgeven was. Soms
mocht ik als klein jongetje met mijn vader mee naar het kasteel. Die
grote, hoge ruimten boezemden me ontzag in en vooral het harnas in de
gang bij de entree." 

Problemen
Fort Nieuwe Steeg werd pas toegankelijk nadat het in handen kwam van
Staatsbosbeheer. "Nieuwe Steeg ligt in de gemeente Lingewaal; Fort
Asperen in de gemeente Geldermalsen. Daar is nogal eens verwarring
over, omdat de gemeentegrens over de Linge loopt". Verder geeft het
problemen bij klachten. Ze worden meestal gedropt bij 'Lingewaal', terwijl
ze eigenlijk thuishoren bij 'Geldermalsen'. "De meeste klachten gaan over
de parkeerproblemen bij Fort Asperen en geluidsoverlast van de
Taveerne. Bezorgde reacties kregen we over de activiteiten die Bart
Bennis op Fort Nieuwe Steeg wilde ontplooien. Nu al is het Lingekwartier
en vooral de noordelijke oever een toeristische trekpleister. Met de
recreatieve ontwikkeling van Fort Nieuwe Steeg is een aantal omwonen-
den bang voor de verstoring van de rust." 

Een tegenstrijdigheid in het gebied vormt wellicht de samenstelling van de
bevolking. Bel onderscheidt gemakshalve twee groepen: de mensen die
het rustig willen houden, vooral de zondagsrust, dus veelal de autochtone
(boeren) bevolking. Zij hebben een lichte aversie tegen de 'nieuwe men-
sen'. De andere groep vindt het gebied met veel bezienswaardigheden en
bijzonderheden de moeite waard om te laten zien: haal er voordeel uit op
toeristisch-recreatief gebied. Hoewel hij christelijk is opgevoed, maar niet
praktiserend, neigt hij naar de mening van de laatstgenoemde groep. "Er
hoeven echt geen 100.000 mensen per weekend te komen, maar het
mogen er meer zijn dan nu. Als je als gemeente meer recreatie wil, dan
moet je ook de faciliteiten daarvoor aanleggen. Doe je dat niet, dan kiest
de toerist wellicht voor de Veluwe, waar wel allerlei faciliteiten aanwezig
zijn zoals grote parkeerplaatsen." 
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Nieuwe ontwikkelingen
De agrarische sector gaat achteruit, dus we krijgen een ander landge-
bruik. Veel gronden zijn in het bezit van particulieren, die als hobby paar-
den houden of er schapen laten grazen enzovoort. Ook nieuwe landgoede-
ren en landhuizen zijn ontwikkelingen die op het landschap afkomen. Er
gaan geluiden op om dit soort initiatieven te koppelen aan natuur en land-
schap. De toeristendruk is de afgelopen jaren sterk toegenomen. Het
Lange Afstand Wandelpad en het wandelpad van de Nieuwe Hollandse
Waterlinie trekken veel bezoekers. Omdat de waterkwaliteit in de Linge is
verbeterd, wordt weer gezwommen en meer gekanood in de Linge.
Verder neemt de pleziervaart toe.

De gemeente Lingewaal heeft zich aangesloten bij het Lingekwartier. Dit is
een getrapt verhaal, waarin verschillende, nieuwe ontwikkelingen een rol
spelen zoals Panorama Kraijenhoff (NHW) en het pact van Loevestein, dat
ook de gemeente Lingewaal heeft ondertekend. Elke gemeente gaat een
inspanningsverplichting aan. "Nu is het de vraag welke onderdelen we kun-
nen realiseren. Dit afgezet tegen de zaken waar de gemeente al mee
bezig is, kunnen we wellicht een aantal dingen combineren. Zo werkt
Staatsbosbeheer nu meer samen met andere maatschappelijke organisa-
ties. Met het waterschap zoeken we onder meer naar oplossingen voor de
waterberging."

"De gemeente Lingewaal probeert te voorkomen dat Fort Nieuwe Steeg
wordt verhuurd aan een bedrijf waar we niets mee willen. Door onze parti-
cipatie in het Lingekwartier zitten we op 'de eerste rang' en verkeren we
nu in een stadium van knopen doorhakken. Zo steekt Bart Bennis zijn nek
uit om Geofort te ontwikkelen. Het past in ons beleid om dit initiatief te
ondersteunen: Fort Nieuwe Steeg zou een onderdeel kunnen vormen van
een (wandel)route zodat geregeld mensen bij hem langskomen. Vanaf het
gemeentehuis al wandelend langs nieuw aangelegde waterpartijen met
een aantal picknickplekken of andere rustpunten om een hapje en drankje
te nemen. Hierin kan de gemeente een rol spelen." 

Er vindt geen woninguitbreiding van Asperen plaats aan de kant van het
Lingekwartier dan alleen mogelijk nieuwe landgoederen. Wel zullen in de
toekomst aan de noordkant van Asperen woningen gebouwd gaan wor-
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den. "De gemeente Geldermalsen heeft ideeën om te bouwen bij Acquoy,
maar dat valt buiten onze  invloedssfeer". Bel wil een open ruimte houden
langs de Linge tussen Asperen en Acquoy. Voor 'Ruimte voor de Rivier'
moeten de Diefdijk en de Nieuwe Zuider Lingedijk hun waterkerende func-
tie behouden. Het gebied van Gorinchem-Oost zal net zoals vroeger als
'het schrobputje van de badkuip' (de Betuwe) gaan fungeren. 

Samenwerking
"De samenwerking verloopt goed tussen de gemeente Geldermalsen en
onze gemeente", aldus Bel. Zo is de burgemeester van Geldermalsen
voorzitter van de projectgroep Lingekwartier. Gedeputeerde Theo Peters
zit er namens de provincie Gelderland en Bel namens de gemeente
Lingewaal in. "Dus het is bestuurlijk stevig opgezet."
Ze hebben als inspiratie een bezoek gebracht aan Insell Hombroich. "Heel
interessant, maar het grote verschil met ons is dat daar een particulier
het geheel financiert. Ze hebben gebruik gemaakt van de streekhistorie
en de architectuur." 

Belvedere
Voor ons is Belvedere van grote waarde, want alleen erfgoed bewaren
door te restaureren is een te dure optie. In Asperen is op een paar plek-
ken gekozen voor restauratie. Daar is Bel over te spreken. De waaierslui-
zen zijn zo uniek in hun constructie, dat die de moeite waard zijn om te
restaureren. Ze vallen echter binnen de gemeente Geldermalsen. Een
eventuele, financiële bijdrage door onze gemeente ligt gevoelig. "Ik denk
dat elke gemeente wat dat betreft zijn eigen broek moet ophouden."
Lingekwartier kreeg de vraag om de restauratie van de Waaiersluizen inte-
graal in het hele plan op te nemen."  

Toekomst
Het Lingekwartier heeft inmiddels de plannen aan de verschillende bestu-
ren voorgelegd. Tot nu toe is niet over geld gepraat: eerst kijken wat je
wilt, dan pas zien wat de mogelijkheden zijn. De gemeenteraadsleden zijn
behoorlijk sceptisch: zij willen weten waar we het geld in gaan investeren.
De afkalvende, agrarische sector biedt ook voordelen, want zo staan
regelmatig percelen te koop. "De vereniging voor particuliere grondeige-
naren loopt bij ons de deur plat om grond te verkopen", aldus Bel. "Dat
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schept mogelijkheden. Vrijkomende, agrarische bebouwing kan bijvoor-
beeld passen in de ontwikkeling van nieuwe landgoederen. Daar moeten
dan geen caravanstallingen of bouwbedrijven komen. Kortom, met die
planologische opgaaf zijn we nog volop bezig. We moeten zorgen dat qua
cultuurhistorie de forten Nieuwe Steeg en Asperen peilers worden in het
Lingekwartier. Bij de ontwikkeling van 'toeristische arrangementen' denk ik
vooral aan mensen die meerdere dagen wandelen of fietsen en overnach-
ten in onze plaatselijke B & B's of hotels. Hierin moet we Fort Vuren aan
de Waal betrekken. De forten kunnen exploitatietechnisch het plaatje rond
maken. Met dit in het achterhoofd is het Lingekwartier aan de slag
gegaan. Bij planontwikkeling is rood de financiële drager, dus als je bouw-
blokken in de aanbieding hebt, moet je daar je landschappelijke doelen
tegenover zetten." 
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Arie van Doorn

rie van Doorn (51) is geboren en getogen in de
Lingestreek. Hij is al twintig jaar betrokken bij de
lokale politiek van Geldermalsen en was gemeente-
raadslid voor de SGP en sinds 1998 wethouder. Van

Doorn behartigt onder meer ruimtelijke ordening, volkshuis-
vesting, milieu en waterbeheer. Daarnaast exploiteert hij een
fruitteeltbedrijf in Meteren. Zijn vader pachtte boomgaarden
rondom fort Asperen. In die tijd was het fort niet toegankelijk,
de bunkers wel. Van Doorn en zijn vriendjes hebben veel bij
het fort gespeeld. In de jaren zestig zag je nauwelijks iets van
militairen of militair vervoer in onze streek. De forten hadden
geen functie in de koude oorlog. "Wel zagen we geregeld mili-
taire jagers overvliegen, die de Bommelse brug als oefenob-
ject gebruikten." 

Veranderingen
"Het gebied had een sterke binding met haar wordingsgeschiedenis. De
economische ontwikkelingen lagen op de oeverwallen. In de open kom-
men kon helemaal niks, omdat ze in de winter blank stonden en het gras
in de zomer snel verdroogde. De ontsluiting van het gebied was ronduit
slecht. De meest opvallende verandering is teweeggebracht door de ruil-
verkavelingen. De komgronden werden ontwaterd en de boeren verplaats-
te hun activiteiten daar naar toe. Verder maakten de hoogstamboomgaar-
den plaats voor de lage spilvorm, maar dit was meer een bedrijfstechni-
sche aanpassing. 

Er waren vroeger veel contacten tussen de dorpen. De fruitteelt zorgde
voor onderlinge handel zoals de openbare fruitverpachtingen in de plaatse-
lijke cafés onder leiding van een de notaris. "Juist deze fruitverpachtingen
waren ontmoetingsplaatsen voor handelaren, fruitpachters en boeren. Hier
werd over gemeentelijke en provinciale grenzen heen gekeken. Dat is alle-
maal verleden tijd."

A
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Lingekwartier
Van Doorn is goed op de hoogte van de Nieuwe Hollandse Waterlinie. "Alle
militaire objecten waren losse elementen, maar ze vormden één geheel. Om
de NHW in stand te houden moeten we nieuwe economische dragers vinden,
die bij de identiteit van het gebied passen." De waterwerken in het Lingekwar-
tier zijn zeer de moeite waard, maar ze zijn aan verpaupering onderhevig.
De ontwikkelingsmogelijkheden van beide forten is beperkt. Vooral de onder-
linge samenhang zou versterkt moeten worden. Daarom is onze gemeente
blij met de oprichting van het Lingekwartier. Van Doorn maakt als wethou-
der Ruimtelijke Ordening en Waterbeheer deel uit van de projectgroep. 

Pro-actief beleid
De gemeente Geldermalsen had in het verleden een regulerend beleid
voor toerisme. Alleen bescheiden ontwikkelingen waren mogelijk.
"Tegenwoordig staan we er pro-actief in: ontwikkelen van recreatie toe-
staan daar waar het verantwoord is. We willen een netwerk van voorzie-
ningen van de grond krijgen." Na de ruilverkaveling is de instroom van
randstedelingen aanzienlijk toegenomen en het aandeel van de agrarische
beroepsbevolking afgenomen: een tweedeling. Het rijk en de provincie
sturen aan op een open gebied, dus met een extensief vestigingsklimaat.
De praktijk wijst echter anders uit: grote economische ontwikkelingenin in
het rivierengebied met een juist intensief vestigingsklimaat als gevolg. Het
rivierengebied als vestigingsplaats voor Randstedelingen is aantrekkelijk
vanwege het landelijke wonen en centrale ligging. "Er zijn veel kleine dor-
pen met lokale doelstellingen. Waarom zou je niet kunnen bouwen op de
oeverwallen, waarmee je ook het cultuurhistorisch patroon volgt? Niet op
grote schaal, maar bijvoorbeeld enkele kantoorpanden. Dat hoeft niet his-
toriserend te zijn, maar het moet wel aansluiten bij de historische plek-
ken." Van Doorn sluit evenwel architectonisch en vernieuwend bouwen niet
uit, als er maar goed over nagedacht wordt. 

Op onze vraag of bij restauratie van de Waaiersluizen de gemeente
Lingewaal zou moeten meebetalen, antwoordt Van Doorn, dat dit op pro-
jectniveau (Lingekwartier) bekeken moet worden. "De ideeën die je
bedenkt in het Lingekwartier moeten herkenbaar zijn voor de omgeving.
De plannen moeten vatbaar zijn voor draagvlak. Bureau SLA maakt
momenteel concepten en wij kijken of ze draagvlak krijgen in de omgeving."
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Rustgebied
"Deze omgeving leent zich niet voor het intensief exploiteren van allerlei
activiteiten", vindt Van Doorn. "We moeten het hebben van mensen die
rust zoeken. In de Taveerne kan echt wel wat, maar hij mag niet concurre-
ren met het dorpshuis in Asperen. Het moet een gelegenheid zijn voor een
goede opvang van toeristen, passend in de rust van de omgeving. Geofort
op Fort Nieuwe Steeg past hier prima binnen. Vroeger keek men hier
negatief tegen Randstedelingen en toeristen aan. Daardoor hebben weinig
ondernemers geïnvesteerd in de toeristensector. Dit begint nu te verande-
ren. Het landgoed Mariënweerd te Beesd laat goed zien wat mogelijk is.
Er komen steeds meer gelegenheden tot overnachting in ons gebied. Dat
is een goede zaak."

Toekomst
"Toekomstige potenties liggen voor de agrarische sector in verbreding."
De wethouder signaleert twee trends: specialisering/schaalvergroting en
schaalverbreding (relatie toerisme en kleinschaligheid). Verder denkt hij
dat de verstedelijking in het rivierengebied doorgaat. "Om de basiskwali-
teit te beschermen zullen de gemeenten hun verantwoordelijkheid moeten
nemen." De herkenbaarheid van de forten moet bewaard blijven, maar we
dienen ook aandacht te geven aan de waterwerken van de NHW. "Zorg
voor verschillende thema's rondom verschillende forten." Kortom, Van
Doorn ziet nieuwe ontwikkelingen in harmonie met het landschap graag
tegemoet.
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Samenvatting en conclusie

ijdens de verschillende interviews zijn we op zoek gegaan naar de
culturele identiteit van het gebied rondom Fort Asperen. Het eerste
wat ons duidelijk werd uit de gesprekken met Van Doorn, Story,
Klijn, Kleijn en Van Weenen is dat, ondanks de vele veranderingen,

het raamwerk van het middeleeuwse cultuurlandschap van de Linge vrijwel
in tact is gebleven. Zo zijn de stroomruggen, de kommen, de dijken, het
verkavelingspatroon, de nederzettingen en boerderijen nog steeds aanwe-
zig. De meest ingrijpende veranderingen in het landschap vonden plaats
aan het begin van de 19e eeuw en na de tweede helft van de 20e eeuw
met respectievelijk de aanleg van de Nieuwe Hollandse Waterlinie en de
komst van de ruilverkaveling. De ruilverkaveling hebben de bovengenoem-
de personen bewust meegemaakt.

Wat betreft de Nieuwe Hollandse Waterlinie hebben niet alleen de bouw
van de forten Asperen en Nieuwe Steeg, de aanleg van de waaiersluizen
en de Nieuwe Zuider Lingedijk als nieuwe beeldbepalende elementen de
streek beïnvloed, maar ook de militairen die er gelegerd werden. Dit vond
zijn hoogtepunt tijdens de mobilisatie in 1939 en het prille begin van de
Tweede Wereldoorlog. Toen functioneerde de NHW daadwerkelijk als
zodanig werden er troepen in Asperen en omgeving gelegerd. Uit de
lezing van Berghuijs, de vraaggesprekken met Soeters, Kleijn en Den
Hartog (oude films) blijkt, dat de overheid in deze tijd ernstig te kort
schoot. Het tempo waarmee de verschillende verdedigingswerken werden
opgebouwd was ronduit traag. Bovendien werd de verdedigingskracht van
de waterlinie erg overschat: de werking van de inundaties bleek nutteloos.
De soldaten Berghuijs en Soeters hebben goede herinneringen overgehou-
den aan de rust en weidsheid van het landschap. 

In de jaren zestig van de vorige eeuw loofde de overheid een zogenaamde
rooipremie uit om de oude hoogstamboomgaarden te vervangen door de
aanleg van boomgaarden met de lage spilvorm. Hiervan is in de omgeving
van Asperen vrij veel gebruik gemaakt, hetgeen grote gevolgen had voor

T
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de openheid van de streek. Daarnaast zijn grote veranderingen in het
gebied veroorzaakt door de ruilverkaveling. Tot dan toe werd het cultureel
gedachtengoed in het gebied in hoge mate bepaald door de overwegende
hervormde boerenbevolking met zijn oude tradities en gewoonten. Daarin
was nauwelijks plaats voor nieuwkomers met andere opvattingen. Nadat
de lage, open, natte komgebieden werden ontwaterd, vele boerderijen
daar naartoe werden verplaatst en de infrastructuur was verbeterd, heeft
het gebied veel forenzen zoals Cleveringa, Hartzema en Schuller aange-
trokken. Zij zochten de rust van het platteland en het daarbij behorende
karakteristieke landschap. Met vele anderen namen zij bezit van de oude
huizen in het stadje en van de boerderijen op de stroomruggen. Ze maak-
ten er woonboerderijen van. De beroepsvaart op de Linge maakte plaats
voor de pleziervaart. De dijken langs de Linge zijn vooral in de zomer het
domein van talloze wandelaars en fietsers geworden.  

De 'import' heeft het gebied nieuwe inspiratie gegeven. Zo zette 
Cleveringa zich actief in voor het behoud van het historische raadhuis in
Acquoy, maar ook bracht hij de kunst naar Asperen. De tentoonstelling
'Beelden langs de Linge' was een opmaat voor terugkerende kunstmani-
festaties in Fort Asperen. Het tweejaarlijkse evenement zette Asperen nog
duidelijker op de kaart. In eerste instantie stond de oorspronkelijke bevol-
king vrij wantrouwend tegenover deze nieuwigheden. Nu voelen velen zich
verbonden met dit 'kunstfort', omdat de activiteiten nog steeds passen
binnen de kleinschaligheid van het landschap. 

De verwachting is, dat het kunstfort in combinatie met het florerende
'bloesemtoerisme' meer toeristen zal trekken. Ondernemers zoals 
Boltong en Bennis spelen daar op in en tasten de mogelijkheden af die de
omgeving van Asperen te bieden heeft. De huidige bewoners zoals Zwart,
Van Weenen en Kleijn staan niet afwijzend tegenover dit soort activiteiten,
mits de rust en de kleinschaligheid van dit cultuurlandschap maar niet
wordt verstoord en de parkeerproblemen worden opgelost. Ten aanzien
van de gebiedsontwikkeling van het 'Lingekwartier' heerst bij de bewoners
nog enige argwaan en terughoudendheid. Dit heeft vooral te maken met
het feit dat er tot nu toe geen openheid is geweest naar de burgers toe.
In de nieuwe plannen zal naast deze openheid ook gevoel voor de klein-
schaligheid van het gebied moeten worden tentoongespreid. De wethou-
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ders Van Doorn en Bel onderschrijven dit en zijn van mening, dat rekening
met de identiteit van de streek moet worden gehouden. Cultuurhistorie
staat hoog in het vaandel, maar zij vinden ook, dat vernieuwingen moeten
kunnen in een veranderende samenleving. Dit vergt een goede samenwer-
king tussen bewoners en bestuurders.

Eindconclusie
Het landschap van het Lingekwartier ligt op een kruising van het middel-
eeuwse raamwerk van open kommen en kleinschalige oeverwallen met
daaroverheen de forten en waterwerken van de Nieuwe Hollandse
Waterlinie. Ondanks de komst van de ruilverkaveling is deze fysieke identi-
teit van het landschap grotendeels overeind gebleven. Op het vlak van de
sociale en culturele structuur zien we dat een verschuiving heeft plaatsge-
vonden. Zo is de wijze waarop de bevolking tegen de forten aankijkt sinds
de Tweede Wereldoorlog flink veranderd. Eerst waren het mystieke,
afstandelijke en niet toegankelijke terreinen. Men kon hooguit fantaseren
wat zich daar afspeelde. Dit beeld is mede door de komst van de
Randstedelingen veranderd. Zo is Fort Asperen toegankelijk geworden en
is het door toedoen van de kunsttentoonstellingen in bezit genomen door
de bevolking van Asperen. Ze ervaren een gevoel van trots wanneer ze
over 'hun' fort praten. De bevolking beleeft de rijkdom aan cultuurhistorie,
de rust en de kleinschaligheid van het gebied als zeer positief. Dat geldt
eveneens voor de vele toeristen die op het gebied afkomen. 
Momenteel zijn er ideeën om het gebied verder te ontwikkelen: recreatie-
ve verbindingen tussen Fort Asperen en Nieuwe Steeg, natuurontwikkeling,
waterberging, veranderende landbouw en eventueel kleinschalige woning-
bouw. De verhalen uit dit boekje kunnen er wellicht toe bijdragen dat deze
nieuwe ontwikkelingen worden vormgegeven in het verlengde van de huidi-
ge identiteit van het Lingekwartier. 
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